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A KÉPVISELŐ- TESTÜLET ÜLÉSEIRŐL
Rendkívüli ülésre hívta össze a 

testületet a polgármester 1993. de
cember 3-án 18 órára. A december 
1-én kelt meghívón a következő na
pirend szerepelt:

1. Szennyvíz csatornahálózat pénz
ügyi tárgyalásai (társulat-önkor
mányzat)

2. VOLÁNBUSZ menetjegy árainak módosítása a PM útmu
tatása alapján (rendelet módosítás)

3. Neszür-kút üzemeltetésének rendezése 1994 január 1-tól

4. Vagyonvédelmi Kft. szerződésének meghosszabbítása

5. Személyi ügyek megbeszélése.

A Szervezeti cs Működési Szabályzat szerint az a rendkívü
li ülés, amelyet három napon belüli időpontra hív össze a pol
gármester. A rendkívüli ülés feltételei igen szigorúak, ezért ez
zel a lehetőséggel csak nagyon indokolt esetben célszerű élni.

Bár csak az ülés előtt 2 nappal kapták meg az értesítést a 
testület tagjai, mégis 12 képviselő jelent meg. A napirendi pon
tok elfogadása előtt Köles Mihály megkérdezte a polgármestertől, 
hogy "Melyek azok a sürgős, halaszthatatlan ügyek, amelyek mi
att rendkívüli ülést kellett összehívni? Ugyanis a múlt héten, a 
munkaterv szerinti ülésen, a napirendi pontok egy része már a tes
tület előtt volt, a másik része pedig nem tűnik halaszthatatlannak."

Tóth István válaszában elmondta: "A szennyvíz témában a 
Víziközmű Kft. felé a jövő héten intézkedni kell, társberuházói 
megállapodást kell kötni velük. A VOLÁN díjtétel módosítása 
szintén fontos, mert az előző ülésen megalkotott rendeletben 
szereplő díjakat a PM nem fogadta el, szükséges a rendelet 
módosítása. Szintén fontos a Neszűr-kút üzemeltetése is, mert 
a VÍZIKÖZMŰ Kft. szeretné az ügyet december 15-ig lebonyolí
tani. Ha úgy érzi a testület, hogy a témák nem elég fontosak, 
akkor be lehet rekeszteni az ülést. Újabb, napirendben nem 
szereplő témákat is javasol megvitatásra."

6. Telekmegosztási kérelem elbírálása.

7. Községháza munkái.

8 Szemétszállításra bankgarancia vállalás.

Kuti József felhívta a figyelmet, hogy az SZMSZ szerint 
csak azokban a témákban lehet határozatot hozni, amelyek mi
att a testületet összehívták. A rendkívüli ülésen újabb téma 
nem tűzhető napirendre.

Az ezt követő szavazáson a testület 2 ellenszavazattal, 1 
tartózkodással jóváhagyta a polgármester által javasolt nyolc 
napirendi pontot.

Az első napirenddel kapcsolatban egységes volt az állás
pont, a tárgyalásokat el kell kezdeni a társulattal. A tárgyalásra 
a polgármesteren kívül Dolányi Mihály. Sára Mihály. Varjú Mi
hály képviselők és (Nagy) Tóth István a Pénzügyi EH. Biz. tag
ja kapott megbízást.

A VOLÁNBUSZ menetjegy árait a PM útmutatása alapján 
módosítani kellett. A végleges árak 1994. január 1-től: 

menetjegy ára 
egyvonalas havi bérlet ára 
összvonalas havi bérlet ára 
tanuló, nyugdíjasbérlet ára

A Neszür-kút üzemeltetésével -

Ft 
Ft 
Ft 
Ft.

r (anyakönyvi ADATOK )
1993. december havi

Születés
Farkas Zsófia (1993. 12. 07.)
Horváth István (J993 11. 21.)
Irházi Ádám (1993. 11. 10.)
Juhász Kinga (1993. 11. 14.)
Kátai Erik (1993. 11. 12)
Kátai Marianna (1993. 11 04.)
Kátai Richárd (1993 11. 12.)
Keserű Ádám (1993. 11. 17.)
Lalaui Yamina (1993. 10. 17.)
Major Kitti (1993. 11 18.)
Szénási Katherin (1993. 11 03.)
Tepertő Richárd János (1993 10. 26.)

Házasságkötés
Csaba • Rácz GertrudBaranyi

Solymosi Imre - Lakatos Márta

Halálozás
Darnvik Vendel (71 éves) 
Dúsa Gábor (59 eves) 
Király József (59 éves)
Lukács Istvánná sz.: Juhász Anna (86 éves) 
Mátyás Albert (80 éves)
Mile István (64 éves)
Ország-Varga István
Szegedi József
Szilágyi Józsefné sz.: Seres Anna (90 éves) 
Tóth János (74 éves)
Vidák Sándor (57 éves)

\___________ ___________________

10. 
út 3. 
út 32.

Verseny út 
Dózsa Gy. 
Damjanich 
Táncsics M. út 17.
Szövetség út 60. 
Jókai út 14.
Aradi V útja 12. 
Vörösmarty út 23.
Dózsa Gy. út 8. 
Kossuth L. út 134/a.
Fráier L. út 20.

J

28.- 
540.- 
740.- 
185.-

róvid vita után - a testület a 
Műszaki Ellátó Szervezetet bízta meg. A kút megtartása azért is 
indokolt, mert az induló strand és a tervezett EXPO-falu vízellá
tása innét megoldható lenne.

Egyetértett a képviselő-testület abban is, hogy a Vagyonvé
delmi Kft. szolgáltatásait továbbra is igénybe kell venni, és a 
rendőrséggel kötött szerződés felülvizsgálandó.

Ezt követően telekmegosztásról döntött a testület, majd a 
községháza belső munkáinak folytatása érdekében (a lépcső
ház összhangjának megteremtése) helyszíni művezetéssel bízta 
meg Kálna Tibort.

A hetedik napirendi pontban a testület bankgaranciát vál
lalt, hogy a szemétszállítást végző vállalkozó hitelt tudjon fel
venni gépjárműparkjának fejlesztésére

Ezt követően a polgármester kérte, hogy kivehesse mara
dék, évi rendes szabadságát. A testület jóváhagyta.

Az ülés 22 órakor ért véget.

M ÖNKORMÁNYZATI KÉPVISELŐ-TESTÜLET 
KÖVETKEZŐ ÜLÉSEI

Időpont: 1994. január 31. (hétfő) 9 óra 
Hely: a Községháza Tanácsterme.

Napirend:
1. Túra Nagyközség önkormányzata 1994 évi költségvetésének

tárgyalása. (Döntés: 1994. február 21. 18 óra)
2. Az iskola pedagógiai programjában meghatározóit feladatok

és a pedagógiai szakmai munka értékelése (különös tekin
tettel az idegennyelv, számítástechnika és a zeneoktatás
ra).

Az Ifjúsági tagozat és a gimnáziumi előkészítő osztályok továb
bi sorsa. Az iskola alapító okiratának jóváhagyása

3. A község kulturális lehetőségei a világkiállítás idejére. Tájé
koztatás a pályázatokról.

1994. február 21. (hétfő) 18 óra

Napirend:
1. Túra Nagyközség önkormányzatának 1994. évi költségvetése.
2. Az 1994. évi választások előkészületeinek ismertetése

Az ülésekre főleg a február 21-re - külön tisztelettel 
meghívjuk azokat a túrái polgárokat, akik a következő 
önkormányzati választásokon indulni kívánnak.
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1994. JANUAR TÚRÁI HÍRLAP

ELKÖSZÖN A SZERKESZTŐBIZOTTSÁG

Tisztelt Olvasók!
Az Oktatási és Kulturális Bizottság képviselő tagjaiként 1991. 
januárjától szerkesztettük a Túrái Hírlapot. A lapszerkesztést 
eredeti szándékunk szerint csak átmenetileg, a végleges szer
kesztő megbízásáig vállaltuk. Azóta három év telt el. Jelenle
gi számunk immáron a harminchetedik.
Munkánkat nehezítette, hogy valamennyien önkormányzati 
képviselők vagyunk, és elsősorban az ebből adódó feladatok
nak kelleti és kell elegei tennünk.
A szerkesztést és újságírást mindezen felül, "társadalmi mun
kában’’, díjazás és költségtérítés nélkül végeztük.

Lemondásunk egyik legfőbb oka abban keresendő, hogy az 
országgyűlési és önkormányzati választások évében meggyő
ződésünk szerint erkölcsileg kifogásolható lenne, ha továbbra 
is mi, önkormányzati képviselők szerkesztenénk a lapot.

Ilyen alkalommal természetes, hogy mérlegre tesszük elmúlt 
három év alatt végzett munkánkat, természetesen tudva azt. 
hogy igazi megmérettetésünk az olvasóközönség által történik.

Mindig is törekedtünk arra, hogy "harag és elfogultság nél
kül" a legjobb tudásunk szerinti teljes és tiszta igazságot írjuk. 
Úgy érezzük, teljesítettük a "Beköszöntőben" leírtakat:
- A Túrái Hírlap nem váll pártok, politikai csoportosulások 
szócsövévé, s az önkormányzat sem "sajátította ki".
- Igen sokan - köztük szép számmal fiatalok is - szerepeltek 
írásaikkal a lap hasábjain.
- Törekedtünk a sokszínűségre, igyekeztünk helyet adni a legkü
lönfélébb vélekedéseknek (amelyet a "nyomdafesték" még elbírt).
- Természetesen a szerkesztőség nem tudott és nem is akart 
azonosulni minden megnyilvánulással, mely az újságban meg
jelent. Ugyanakkor megjegyzéseket sem kívántunk fűzni az 
efféle írásokhoz, hiszen a véleményalkotás elsősorban az ol
vasók dolga, nem pedig a lapszerkesztőké...
- Azzal, hogy - az olykor szenvedélyes - vitáknak is helyt ad
tunk. szándékunk volt hozzájárulni a helyi közélet nyíltságá
hoz, a demokratikus alapértékek (gondolat, szólás-cs lelkiis
mereti szabadság) erősödéséhez.
- Talán a legnagyobb eredmény, hogy lapunk a helyi történel
mi múlt - olykor forrásértékű - krónikájává vált.

Thdjuk, munkánk minősége számos kívánnivalót 
hagyott maga után:

- A színvonalasabb nyomdatechnikai szedés-tördelés 
állandó egyeztetési igényelt volna, de erre nem jutott 
elég időnk és energiánk.
- Az újságban megjelenő illusztrációk minősége olykor gyengébb
re sikerült, melynek fő okai technikai-pénzügyi akadályok voltak.

Igazán sajnáljuk és fájlaljuk, hogy külsős munkatársaink, cikk
íróink sem részesültek semmiféle díjazásban.

A teljesség igénye nélkül néhány név azok közül, akik több 
írással szerepeltek a lapban:
Rarczi Zsolt, Lukács András, Sára András, Takács Pál. 
Tóth László, Tóth M. Imre, Lajtos Lilla, Király Boglárka. 
Kómár István, Orbán Imre, Lukács Vilmos, Jónás Sándor, 
Kis András. Tóth István, Dolányi Mihály.

Külön köszönetét mondunk Tó//i S. Jánosnénak, a havonta ösz- 
szeállított "Anyakönyvi adatokért" és Seres Csillának a fotókért.

A gépelést többnyire a szerkesztőség végezte, de az anyagtor - 
lódáskor gyakran kisegített Pásztor Jánosné és Garczikné Szi
láéi Szilvia, akiknek ezúton is köszönetéi mondunk.

A szedőhöz a kéziratot legtöbbször Kuli István juttatta cl. il
letve hozta vissza ellenőrzésre. így sikerüli a nyomdahibákat 
csökkenteni. (Néhányszor besegítettek a MÉSZ dolgozói is a 
kézirat továbbításában.)
A terjesztést szinte egv személyben Éliás Zoltán vtyczAc - 
szintén díjazás nélkül. O juttatta el a lapot az árusítóhelyekre 
és a közel száz túrái megrendelőnek.

Sajnos a várinál kevesebb segítségei kaptunk...

Nem sikerült elérni, hogy felállításra kerüljön egy hirdetőtáb
la a Piactéren, ahol a lap számára készült összes fotót bemu
tathattuk volna a község lakóinak.
Hiányzott a rendszeres, intézményesített támogatás, az 
szervezeti struktúra, melyre - a társadalmi munkában dolgozó
- szerkesztőség támaszkodhatott volna.

Tisztelt Olvasóink!
Búcsúzás helyett kérjük, fogadják őszinte jókívánsága
inkat és kószönetünket megtisztelő érdeklődésükért, tü
relmükért, bíztatásaikén, bírálataikért.
1994. január 7,

Kati József Jdelós szerkesztő
Erdélyi A ff ne s Ka írni Tibor
Köles Mihály Saru Mihály

a

A december 20-i, munkaterv szerinti ülés megkezdése előtt 
egy perces néma felállással tisztelgett a Képviselő-testület a 
december 12-én elhunyt Dr. Antall József miniszterelnök úr em
lékének.

Ezt követően került sor az itt következő napirendi pontok 
elfogadására:

1. A bizottságok és a testület eddigi munkájának értékelése.

2. Az 1994 január-szeptember munkaterv elkészítése.

3. Az 1994. évi költségvetési irányelvek.

4. Országgyűlési képviselőválasztás szavazatszámláló 
bizottságai megválasztásának előkészületei.

5. Egyéb:

a. Alpolgármester megválasztása.
b. A Kónya-tó melletti park elnevezése.

A lejárt határidejű határozatokról szóló tájékoztatójában a 
polgármester - többek között - elmondta, hogy a szennyvíztisz
tító és csatornahálózatra vonatkozóan több mint 1100 előszer
ződés került aláírásra.

A bizottságok ezévi munkájának értékelése volt az első a 
napirendben. A bizottsági elnökök - egy kivétellel • írásbeli be
számolót nyújtottak be, amit szóban kiegészítettek, illetve vála
szoltak a feltett kérdésekre.

Az Ügyrendi Bizottság rövid és önkritikus beszámolóját Di

ós Csaba elnök pontosította, majd bejelentette, hogy a jövő év
ben a bizottsági ülések a Képviselő-testületi ülés előtti pénte
ken lesznek.

A Szociális Bizottság munkája elsősorban a segélykérelmek 
elbírálása. Ez rendkívül igényes, körültekintő és tapintatos eljá
rást igényel, melynek igyekezett eleget tenni a bizottság minden 
tagja, mondta Lévai Józsefné, a bizottság vezetője A bizottsági 
üléseken rendszeresen részt vesz a Hivatal részéről az Igazgatási 
Csoport vezetője, ügyintézője, a gyámügyi előadó, akik igen pre
cíz döntéselőkészítő munkával támogatják a bizottságot. Ezért Er
délyi Ágnes javasolta, hogy testületi dicséretben részesüljenek.

A Településfejlesztési és Környezetvédelmi Bizottság feladata 
a községi beruházásokkal, fejlesztéssel kapcsolatos dönteselcké- 
szítés. pl.: az Általános Rendezési Terv előkészítése, a vízhálózat
tal kapcsolatos ügyek, a szennyvíztisztítóval kapcsolatos előké
szítések. A bizottság igyekezett eleget tenni a széleskörű igé
nyeknek. bár voltak személyi problémák is. tájékoztatta a testületet 
Varjú Mihály. Üléseikre gyakran hívtak szakértőket (pl : Pásztor Gá
bor. Tuka János mérnök urakat), és meghívták Tóth Lászlót és Há
mori Gézát is. akiknek levelei gyakran olvashatók lapunk hasábjain.

Az Oktatás és Kulturális Bizottság beszámolója kapta a leg
kevesebb kérdést és a legtöbb elismerést. (Ez a bizottság fel
adatán kívül más témákhoz is rendszeresen készített javaslato
kat. pl. a jelen napirend 2. és 3. pontjához.) A bizottság elnö
ke szóbeli kiegészítésében elmondta, hogy hamarosan elké
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szül a közművelődési koncepció is. Egyben tájékoztatta testü
letet, hogy az Iskolaszéket Előkészítő Bizottság alakuló ülése 
december 17-én volt, amelyen megválasztották a vezetőséget 
(Szécsényi Istvánná elnök, Gólya Istvánná és Kis András elnök
helyettesek). és megtárgyalták az Oktatási Bizottság által készí
tett SZMSZ javaslatot. Az Iskolaszék tagjainak megválasztása 
előreláthatólag január végén, vagy február elején lesz, az idő
pontról az Előkészítő Bizottság dönt.

A Pénzügyi Ellenőrző Bizottság jellegében más, mint a töb
bi bizottság: nem ülésezik rendszeresen, csak évente kb. 2 al
kalommal. A szükséges véleményeket, információkat mindig 
megadták a polgármesternek. Tóth István kérto a bizottság el
nökét. hogy a jövő évi munkatervben legalább kettő - szúrópróba
szerű - intézményi ellenőrzést szerepeltessen a bizottság, ha szük
séges, vonjanak be külső szakértőket is. A bizottságok beszámoló
jának elfogadásáról kúlön-külön szavazott a testület, s mindegyiket 
elfogadta, csak a beterjesztő bizottság tagjai tartózkodtak.

A második napirendi pont az 1994. évi munkaterv tárgyalá
sa volt. A testület az Okt. Bizottság által készített javaslatot vi
tatta meg és fogadta el, néhány apróbb módosítással. A mun
katerv összeállításának szempontjait Kuti József, a bizottság el
nöke ismertette.

A munkaterv 1994. szeptemberig szól, ugyanis a testület 
négy éves megbízatása ekkor jár le. A hátralévő időben a köz
ség ügyeit elő kell készíteni az átadásra. Még több információ
hoz jutási lehetőséget kell biztosítani a lakosságnak a község 
helyzetéről. Ezért a költségvetésről való döntés időpontját 
1994. február 21-én 16 órára tűzi ki a munkaterv. Erre az ülésre
- ezúton is - meghívjuk a túrái polgárokat, különösen azokat, 
akik indulni kívánnak a következő önkormányzati választásokon.

A Munkaterv szerint szeptember 12-én este is lesz egy ha
sonló ülés, amelyen a község helyzetéről kapnak tájékoztatást 
a képviselőjelöltek. (így könnyebb helyzetben foghatnak mun
kához, mint a jelenlegi képviselők annak idején.) Az utolsó 
közmeghallgatás várhatóan júniusban lesz.

A költségvetés várható bevételeivel kapcsolatban a novem
ber 29-i ülésen kaptunk írásos anyagot a Hivataltól, a kiadások 
csoportosítására, irányelveire most pedig az Oktatási és Kulturá
lis Bizottságtól A javaslat segítséget akart nyújtani a képviselők
nek, hogy átgondolhassák az 1994. évi feladatokat: nagyberuhá
zás. bérkiadás, kulturális kiadások, tartalékok stb. bontásban. így
- talán - jobban felkészülhetnek a költségvetés tárgyalására és 
remélhetőleg a Hivatal dolgozói is figyelembe veszik a javaslato
kat az előzetes költségvetési rendelettervezet kidolgozásánál.

Az országgyűlési képviselői választások előkészületeiről 
beszélt Vadász György jegyző úr. Ezekről a kérdésekről a vá
lasztások előtt harminc nappal kell majd dönteni, de már cél
szerű előre gondolkodni rajta.

PÁLYÁZAT
Túra Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-tcstülele pá 
lyázatot hirdet Általános Iskola és Speciális Szakiskola intéz

mény igazgatót állásának betöltésére.

Meghirdetett munkahely:
Általános Iskola és Speciális Szakiskola Túra.

Alkalmazás feltételei:

- A nevelési-oktatási intézményben pedagógus munkakör be
töltéséhez előírt felsőfokú iskolai pedagógus-szakképesítés.

- Legalább öt év szakmai gyakorlat (1985-1993 között).

A pályázatnak tartalmaznia kell: a pályázó szakmai életrajzát, 
az intézmény vezetésére vonatkozó programját és fejlesztési 
elképzeléseit. Juttatások: a közalkalmazotti törvény alapján, 
megállapodás szerint.

A pályázat beérkezésének határideje: 1994. április 1.

Benyújtásának helye: Nagyközségi Polgármesteri Hivatal 
2194. Túra. Petőfi tér 1. Tcl./Fax: 06 (28) 330-789

A pályázat elbírálásának határideje: 1994. május 31.

Az állás elfoglalásának ideje: 1994. július 1.

Ezután következett az alpolgármester megválasztása. Az al
polgármesteri funkció eddig még nem volt betöltve, de már kö
zel egy éve szó volt róla, hogy a polgármester tehermentesíté
sére valakit ki kell nevezni a képviselők közül Most a polgár
mester kérte az alpolgármesteri státusz betöltését, s a testület 
egy ellenszavazattal, két tartózkodással jóváhagyta ezt.

A leendő alpolgármester munkakörére az Ügyrendi Bizott

ság nyújtott be javaslatot, az alábbiak szerint: Feladata lesz el
sősorban a község fejlesztési témáival kapcsolatban a koordi
náció, az elvi irányítás, a tervezési elvek kidolgozása és ellen
őrzése. a beruházási javaslatok előterjesztése.
Kapcsolattartás a község területén infrastruktúrális beruházáso
kat működtető, illetve működtetni kívánó szervezetekkel. Ki
emelt fontosságú a szennyvíztisztítómű, illetve csatornahálózat 
tervezésének és kivitelezésének irányítása. A Polgármesteri Hi
vatal Műszaki csoportjának és a Műszaki Ellátó Szervezet tevé
kenységének ellenőrzése, valamint az ezekkel kapcsolatos pa
naszok kivizsgálása.

A bér megállapítása után Tóth István polgármester Dolányi 
Mihály képviselőt javasolta alpolgármesternek. A testület nyolc 
igen szavazattal és négy tartózkodással megbízta Dolányi Mi
hályt az alpolgármesteri feladatok ellátásával 1994. január 1-től.

A gyermekélelmezés következett a napirendben. Az önkor
mányzat továbbra is támogatja az étkezést, de az újabb áreme
léseket nem tudja átvállalni, ezért sajnos emelkedni fog az ét
kezési díj.

Döntött a testület az általános iskola igazgatói állásra szóló 
pályázat kiírásáról. Majd a Településfejlesztési Bizottság javas
lata alapján a Túra Ipartelep Részletes Rendezési Tervének el
készítésével a PLANNER-T Kft.-t bízta meg. A Nevelési Tanács
adó részére 58 eFt-t szavazott meg a testület.

Ezt követően ismertette Tóth István a Túrái Hírlap felelős 
szerkesztőjének 1993. november 8-án kelt levelét, amelyben 
bejelentette azt, amit szóban már többször közölt a polgármes
terrel: a Túrái Hírlap szerkesztését legfeljebb 1993. decemberé
ig vállalja, tehát a polgármester tegyen javaslatot az új felelős 
szerkesztő személyére a Képviselő-testületnek.

A polgármester elmondta, hogy eddig még nem sikerült új 
szerkesztőt találni. Az ezt követő kérdésekből kiderült, hogy a 
képviselők többsége nem ismerte az újság szerkesztésének ne
hézségeit, természetesnek vették, hogy van lapja a község
nek... Mivel egy korábbi állásfoglalás szerint csak olyan sze
mélyt hajlandó a testület megbízni a szerkesztéssel, akit "fel
vállal a község előtt" - nehéz megoldást találni.

Végül kompromisszum született: még az 1994. januári szá
mot elkészíti a szerkesztőbizottság, s ez alatt a polgármester 
folytatja az új szerkesztő személyének keresését.

Ezt követően a Batthány Lajos Alapítvány számára tízezer 
forintot szavazott meg a testület. Ugyanis Antall József végaka
ratában kérte, hogy a ravatalánál búcsúzók ne hozzanak ko
szorúkat. hanem amit arra fordítottak volna, juttassák el a Batt
hány Lajos Alapítványnak. (Az alapítvány létrehozását 1991- 
ben Antall József kezdeményezte.) A kuratórium az adományo
kat jótékony célokra, az elesetteket felkaroló emberbaráti segít
ségnyújtásra fordítja.

Javaslatot kapott a testület a Kónya-tó melletti emlékpark 
elnevezésére. (A levél a decemberi számunk 12. oldalán olvas
ható.) Két határozati javaslat került a képviselők elé. Az egyik az 
Oktatási Bizottság állásfoglalása, amely szerint "a park elnevezé
séről, annak rendezése után kell majd dönteni"; a másik a Tele
pülésfejlesztési Bizottság szerint "a lakosság körében a Kónya-tó 
és park elnevezése a közkeletű, ezért annak megváltoztatása 
nem lenne célszerű", mert a javasolt elnevezés nem honosodna 
meg, s inkább teljesen új utca névadójának lenne érdemes vá
lasztani. A testület az utóbbit fogadta el. Ugyanakkor felmerült 
két érthetetlen utcanév, a Szövetség út és az Elnök utca. Ezek
nek, vagy új utcáknak névadói lehetnének Dr. Király János és 
Kovács László. Rövidesen ezt a témát is napirendre kell tűzni.

Befejezésül tájékoztatást adott a polgármester a Szoc. Ott
hon költségvetéséről. Az ülés este hat óra körül ért véget.

Kuti J. - Sára M.
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( A II. VILÁGHÁBORÚ TÚRÁI ÁLDOZATAI )
A Túrái Hírlap 1993. júniusi számának 6-7. oldalán tettük közzé az 
akkor ismert névsort és kértük a hozzátartozókat, túlélőket, hogy a 
nevek helyességét ellenőrizzék, az esetleg kimaradt személyek ada
tait juttassák el a Polgármesteri Hivatalba Benke Sándorhoz.
Sokan küldtek be új neveket, adatokat. A legteljesebb összeállí
tást Bank László úr küldte, ezért azt teljes terjedelmében közöljük.

a Szerk.

Kiegészítés a TÚRÁI HÍRLAP 1993. júniusi számban megjelent 
azon személy adataihoz, akik a II. világháború áldozatai lettek.

UM = az Új Magyarország című napilap 
adatai a kiadás napjának jelölésével.

BAGÓ István 1900. Szilágyi Rozália. Szentlászlói út. 
1944. december 11-én robotmunkán 
a jászberényi kórházban meghalt.

BENE János 1914. tizedes, 1946. április 4-én sz. hf-n 
meghalt, /UM 92.05.06.SZ./

BENKE Gábor 1898. Szaszkó Terézia. Újsor 395. 
1944. december 15-én Aszódon 
esett fogságba.

CSÁNYI István 1926. Kajtor Erzsébet. 1.251.
1944. november, a nőket védve 
lelőtték,

ERDÉLYI Sándor 1921. tizedes. 1948. január 16-án sz.hf-n 
meghalt, /UM.92.05.13.sz./

FEKETE Józsefné 1906. Kuti Ilona, Sima Ágnes, Hatvani út 23 
1944. ? gr. belövéskor,

GÓLYA János 1911. Szilágyi Ágnes, Szentlászlói út 114. 
1944. december 18-án malenkij 
roboton felrobbant,

dr.KIRÁLY Jánosné 36 éves an.: Zemann Mária. 1kn.
Gedeon Márta új lakhelye Túra. 
1944. december 5-én kgr.-t dobtak 
a pincéjükbe az utcai harcok során,

KIRÁLY Béla 5 éves a fenti fia.
KIRÁLY János 8 éves a fenti testvére /mindhármuk adatai 

a kartali Halotti AKV.-ben vannak,/
KISS TÓTH István 1897. Ignácz Anna, I.297. 1944 ?

a fia miatt vitatkozott, orosz katona 
lelőtte.

KISS TÓTH Ferenc 1934. Csorba Júlianna. I.297 1944 ? 
leventesapka volt a fején, lelőtték,

KISS TÓTH István 1925. a fenti testvére. 1944 december 
20-án talált lőszerrel felrobbant.

KUTI Mihály 1987. Végi Ágnes. Trincs 235.
1944. november 18-án német belö- 
vés érte.

LETANOVSZKY István 1953. november 27. Antal Magdolna. 
Szegfű u. 22. 1968. ? talált gr-l fel
robbant Fekete pusztán,

LUKÁCS Mária 1926. Kiss Erzsébet. I. 331. 1944. ? 
német trént bombázva az udvarukban 
meghalt.

MATICS József 46 éves. Túra 506. 1944. október 5-én a hat
vani bombatámadás után a gyöngyö
si kórházban meghalt. Temetve ott, 

MOGYORÓSI István 1948. november 9.
Balázs Mária, Mária u. 8.
1962. október 15-én talált lőszerrel 
felrobbant.

FALACSEK /Völgyesi/ Ferenc 1920. május 27.
Bezzeg Júlianna. honvéd.
1945. december 15-én hadifogság
ba került,

SERES Sándor 1932. Batta Erzsébet. Alvég, 1944. ? 
robotmunkán, robbanáskor meghalt,

SIMA János 1926. Pásztor Rozália. Újsor, 
mint fent,

SZABÓ István 1888. Tóth M. Verona, Trincs 303. 1944 ? 
harcolók közé keveredve lelőtték.

SZABÓ Istvánná 1891. február 9. Tóth Borbála, 1kn.
LUKÁCS E.. mint fent, a fenti felesége,
SZABÓ László 1954. augusztus 26. Maczkó Erzsébet. 

Szegfű u. 24.
1968. április 2-án talált gránáttal 
felrobbant Fekete pusztán,

TÓTH József 1876. Horváth Mária, II. 252.
1944. november 16-án bombatáma
dáskor,

TÓTH József 1904. Tóth Júlianna, I. 350.
1944. november 18-án az oroszok 
agyonlőtték,

VARGA József 1912. őrvezető, Zsámboki út,
1945. március 25-én sz. hf.n meg
halt, /UM.92.11.21 .sz./

Kiegészítések az elhurcoltak adataihoz:

Megítélésem szerint nem célszerű csak a családot írni, ugyanis 
ez a fogalom legalább három főt jelent - férj, feleség, egy fiú 
vagy lány.
14. fsz-n KARPELESZ Ferenc,

KARPELESZ Ferencné,
KARPELESZ ? /fia lánya ? /

32. fsz-n Dr. KRÉMER Miksa,
Dr, KRÉMER Miksáné,
KRÉMER ? /fia, lánya ? /

60. fsz-n REIGH Ferenc,
REIGH Ferencné,
REIGH ? /fia, lánya ? /

A kiegészítő adatokat az aszódi Petőfi Múzeum birtokában lévő 
névjegyzék alapján állítottam össze. (Az adatokat Nagy Sándor 
ny.honv. alez., Szarvas László és Szilágyi Lászlóné túrái lakosok 
gyűjtötték 1990 április és szeptember között.)
A szovjet hadifogságban meghaltak adatait személyesen írtam 
ki az Új Magyarország 1992 és 1993-ban megjelent számai 
alapján.

Bank László
93. 07. 01.

További személyek adatai:
TURCSÁNYI Béla 1920-1944 Turcsányi János, Masch Matild
BUBÁN József 1927. április 24.- 1944. szeptember 20. 

Gyökér Rozália Túra, II.kér. 241.
Szőlősoron lakott, a hatvani bombá
záskor halt meg.

KRESKAI József 
TÓTH M. István 
VARJÚ János 

VARJÚ József

1922. Túra. Iskola u 59. Nagy Mária
Túra. I.308. sz. Kies Anna
Túra, I. 308. Szilágyi Franciska
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DR. HERCZEGH JÁNOS ESPERES 
túrái plébános

(1 928. december 8-1958. november 26.)
65 éve jött Túrára, 35 éve halt meg

A História Domusban (Plébánia története) Ó maga ír
ja le, hogy 18 évi káplánkodás után, mint Kispesti Káp
lán kapta meg a 37 pályázó közűi a túrái plébániát. A 
papok az egyházmegye egyik legjobb plébániájaként is
merték.

Ha elolvassuk első éveinek munkálkodásáról a be
számolókat, akkor véleményünk alighanem megváltozik. 
"Sok rossz, elhanyagolt, rossz karban lévő plébániát lát
tam 18 év alatt, de ilyen rossz állapotban lévőt még so
ha. Nemcsak az épület volt dűledező, a falak teljesen le- 
mállottak, sehol egy ép ajtó, ablak, hanem kilincs sem 
volt a házon. Csak hogy egy tényt említsek. 112 db ab
lak üveget kellett azonnal bevágatnom, és 50 db kilin
cset, ablakzárat is rendelnem, hogy a borzasztó nagy 
télben legalább csukott ajtók mellett tudjak lakni.

41 évesen neki kezdett a plébánia épület, a kerítés, 
a melléképületek, majd a templom rendbehozásának.

A nagy munkanélküliség idején sokszor emlegeti, 
hogy megcsappan a hívek buzgósága, mert bizonytalan
ságban él sok család. Minden évben a háború előtt 
megszervezi, hogy télen a legrászorultabbak segítség
hez jussanak.

Az Ö idejében tartottak itt jezsuiták lelkigyakorlatot, 
aminek gyakorlati eredményeként az elsőpénteki szent- 
gyónás-szentáldozás szépen fellendült. - és több fiatal 
indult el a papi pályára.

Dr. Kovács Gábor atya, mint utódja ezeket írta róla: 
"Áldott legyen emléke. 30 évig volt Túrán plébános. Ju
bileumi ünnepség helyett temették hívei. Buzgó, okos, 
erélyes pap volt. Sokat, órákon át imádkozott a temp
lomban. Reggel 5 órakor már a templomban volt. Népét 
név szerint ismerte. A jó Isten jutalmazza meg "

Néhány dokumentum ennek igazolására: 1929-ben 
megszervezte a Mária Társulatot 120 koszorúba, 
1600 taggal. A Társulat tagjai vállalták, hogy minden
nap elimádkozzák a szentolvasó 1 tizedét, tehát a teljes 
szentolvasót szervezetten minden áldott nap 120-szor. - 
"Megszerveztem még a tél folyamán a túrái szegények se
gítési akcióját, amely hivatva volt ellátni a szegényeket, 
betegeket, elhagyatottakat, különösen a tél folyamán."

1943-ban, a tél folyamán 60 család kapott élelmet, 
tűzifát, pénzsegélyt, s 70-75 gyermeknek adtunk ruha 
és tankönyvsegélyt. Nagyon komoly lelki előkészület
tel várták az 1938-as Budapesti Eucharisztikus Vi
lágkongresszust. Előtte lelkigyakorlat, majd Gödöllőn 
egyházmegyei Eucharisztikus Kongresszus, amelyen a 
tavaszi nagy elfoglaltság dacára óriási számban vet
tek részt a turaiak. a környék valamennyi községét 
messze felülmúlva.

Ugyanezen készület alatt Szentkútra vezetett zarán
doklatot 1200 túrái hívő részvételével. Mindezek eleven 
jelei annak, hogy mint gondos gazda rendbehozatott 
mindent, de mint jó lelkipásztor igyekezett híveiben a 
buzgóságot felszítani.

A II. világháború idején írja 1940-ben: "A világháború 
tovább tart, a nép türelmetlenkedik, sokat zaklatják rek- 
virálásokkal, igen sok katonát visznek el, és sok sajnos 
odaveszett már a turaiak közül is...

Utolsó bejegyzése 1943-ban:
"Nagy félelemben és aggodalomban éltünk egész 

évben a folytonos légitámadások miatt - A Gondviselés 
tudja, mi lesz velünk. Örökös aggodalomban élünk min
dennap buzgón imádkozva szabadulást és békét kérve. 
Újra hadbaszállt ellenünk az egész világ! A község fia
talsága katonai szolgálatra van behívva, itthon a legtel
jesebb elsötétítést kell végrehajtanunk az est beálltá
val. . a gyakori támadás megbénítja rendes életet és for
galmat. A rádió híreiből táplálkozunk. - bár nem igen 
hisz már annak senki sem Mérhetetlen eseményeknek 
kell eleibe néznünk!" (Hist D. 81-94)

Arról már nem írt a jó Esperes úr, hogy személyé
ben is mennyi zaklatás, megaláztatás érte. A "Csuhást" 
a klerikálist gyalázva. fenyegetve bántották azok, akik 
talán téli segélyeikből maguk is kaptak - Azt a sok bá
natot már nem írta le. hogy mit jelentett neki, hogy a há
ború után keservesen, de a hívek összefogásával romja
iból helyreállított katolikus iskolát egyik napról a másikra 
elvették. . - hogy mit érezhetett, amikor azok a pedagó
gusok, akik a hittant is tanítva Krisztus tanítványainak 
látszottak, egyik napról másikra hátat fordítottak az egy
háznak, amely már megélhetést, kenyeret biztosítani 
nem tudott számukra

Az 50-es években templomfestése a hívek tetszé
sét megnyerte a sok-sok képpel. De őrizzük azokat a 
terveket, rajzokat, amiket készíttetett tervezőkkel, 
hogy az 1911-ben építészetileg jellegtelen stílusú 
templom helyébe újat építsen. Az. aki a szépet, és a 
Templom Urát nagyon szerette. - De mégha a nép 
összefogása megalkotta volna is, az u.n. demokrácia 
nemhogy új templomot, de még a régiek ékes tornyait 
sem engedte újjáépíteni, hogy irányt mutasson Isten 
felé, akitől szabadulni akartak.

Sok küzdelem után, de a hívek buzgóságát éberen 
megőrizve ”1958. október 28-án agyvérzés érte. Novem
ber 26-án halt meg Budapesten a Széher úti kórházban 
Temetése előtt Túrára hozták, ahol ünnepélyes requiem 
(gyászmise) volt érte. A hívek nagy számmal vettek 
részt. Csik József hatvani prépost végezte a szentmisét. 
Dr. Kovács Gábor prédikált Majd délután szülőfalujába 
Tápióbicskére vitte a halottaskocsi. Elkísérte népes kül
döttség. A családi sírboltba helyezték.

1993. november 26-án szentmisében emlékez
tünk meg elhunyt esperes úrról, aki 30 éven át lel
künk pásztora volt.

Különlegesen hangsúllyal. - sokszor alig érthető
en beszélt.
Egy pap emlékezik róla: a hatvani prépostnak elrendel
ték állami részről, hogy a kerület papjainak békegyúlést 
tartsanak (a kommunista rendszert dicsőítő társaság 
volt a papi békemozgalom).

Megb. Csik prépost azt mondta: "Legjobb, ha Her- 
cegh János lesz az előadó. (Mert ha Hercegh János le
írja, azt elolvasni senki nem tudja Ha elmondja azt 
senki meg nem érti!” - így tartotta meg Ö ezt a bizo
nyos előadást, hogy a parancs teljesüljön.

Lukács András 
plébános
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ANTALL JÓZSEF
(1932-1993)

Elment a rendszerváltás első miniszterelnöke. Elment az az em
ber, akinek volt bátorsága felvállalni népszerűden intézkedéseket 
is az ország érdekében. Hosszú évtizedek után O volt az első ma
gyar vezető, aki valóban az egész nemzetben kívánt - és tudott - 
gondolkodni, cselekedni, s aki cselekedeteiért felelősséget vállalt 
Isten, ember és nemzet előtt.

Halála után már ellenfelei, és talán ellenségei is elismerik érde
meit s távozását a "magyarság veszteségének" mondják. Miniszter
elnöksége alatt (mesterségesen is szított) indulatok nem mentek az 
utcára, az alkotmányosság nem sérült meg. Senkit nem végeztek ki. 
sőt börtönbe sem küldtek azért, mert bírálta a kormányt vagy a 
rendszert. Országunk területén végre nincs idegen hadsereg, az or
szággyűlés meghozta a polgári demokráciához szükséges törvénye
ket. Az infrastrukturális beruházások az egész országban - így köz
ségünkben is - elkezdődtek.

Kormányzása első napjától az utolsóig bírálták, halála után még 
ellenfelei is méltatják. Megmozdult a nemzet lelkiismerete... 
Lehel, hogy az elmúlt közel négy esztendőre végre már büszkék 
lehelünk?
Talán ezt a "múltat" már nem elfelejteni igyekszünk, mint a koráb
biakat, hanem a demokrácia első, botladozó lépéseinek időszaka
ként tartjuk számon..
Antall Józsefet pedig, mint századunk egyik méltán legnagyobb ál
lamférfiét őrizzük meg emlékezetünkben.

a Szerk.

ki Általános Iskola igazgatójának beszéde a tanulókhoz
Gyászol az ország Életének 62 évében elhunyt Antall József, a Magyar Köztár
saság Miniszterelnöke
Nagytudású, higgadt, tárgyilagosságra törekvő magabiztosan dönteni tudó minisz
terelnök volt
Magyarország nemzetközi elismertsége személyes tekintélyének is köszönhető 
Tisztelet illeti az ország sorsa iránti elkötelezettsége, akaratereje, emberi nagysága, po
litikai képességei miatt
Antall József halálával a fiatal magyar demokrácia egyik megteremtője távozott 
1100 éves országunk demokráciában él. de kezdő! demokráciában Nem mindig ké
pes demokratikusan gondolkodni
Ti, gyerekek mondhatnátok a politika a felnőttek dolga
Igen az övék
De gyorsan rohan az idő, és nektek, a most felcseperedő nemzedéknek a feladata 
lesz a folytatás
Antall József neve benne lesz a történelemkönyvekben
Ti - ha nem is személyesen - ismerhettétek őt Ismerhettétek arcát, hangját Majd 
elmondhatjátok fiatoknak, lányotoknak, hogy halála napján adóztatok egy néma fő
hajtással a történelmi személyiség előtt
Őrizzük meg emlékét tisztelettel megbecsüléssel*
Jón a karácsony. Talán karácsonyt szeretetunkböl is futtathatunk egy parányit em
lékének

(Elhangzott: 7993 december 13-án 10 órakort

KÖSZÖNET A GYÁSZOLÓKNAK
A kormányszóvivői iroda az alábbi közlemény kiadását kérte vasárnap az MTl-tól
A család, a Magyar Köztársaság kormánya és a Magyar Demokrata Fórum 

megrendültén mond köszönetét a gyászolóknak, akik felejthetetlen halottunk szava
ival. a » szellemi, lelki Magna Hungária« magyarságaként megosztották velünk a 
gyász szomorú napjait

Együttérzésük bizonyosságot adott arról, hogy Antall József egy volt nemzeté
vel Az általa eggyéolelt 15 milliós magyarság szerette és tisztelte ót Erről tanús
kodtak a ravatalhoz zarándoklók és a folyamként áradó részvétnyilvánítások. Ko
szosuk a nemzetközi politikai és társadalmi élet jeles személyiségeinek megtisztelő 
jelenlétét, akik országuk nevében rótták le kegyeletüket az elhunyt államférfi, a 
megbecsüléssel övezett tárgyalópartner, a magyarok miniszterelnöke előtt.

Különösen hálával mondunk köszönetét a virrasztásért azoknak a százezreknek, 
akik a temetés előtti nap délutánján és éjszakáján órákon át várakoztak az ország 
háza előtt, és lehajtott fejjel, de fölemelt szívvel osztoztak a végső búcsú fájdalmá
ban Koszonetunket fejezzük ki mindazoknak, akik a temetési szertartás rendezésében 
munkálkodtak, mindannyiunknak megteremtve a méltó es nemes gyász kifejezését

A ravatali fények lobogásában ott élt a tanúságtétel Ó is fáklya volt, aki másokért 
világítva önmagát emésztette el Végső nyughelyét gyertyák millióinak fénye emelte fel 
a karácsonyi áhítatba. Emlékét megőrizzük, az Ó emléke is őrizzen bennünket ’

Budapest 1993 advent negyedik vasárnapján

"Én szolgálok, és addig szolgálok, 
amíg a nemzetnek haszna van belőle. 

Teszem, amíg tudom"

/Dr. Antall József/

Dr. Antall József, a Magyar Köztársaság 
miniszterelnöke ravatalánál tett 

tiszteletadás emlékére.
1993. december 17.

TÓTH ISTVÁN, Túra polgármestere:
- Nehéz szavakkal kifejeznem mindazt a csodálatot és 
tiszteletet, amit Antall József - mint ember, és államférfi
- iránt éreztem. Határozottan állítom: nagy ember távo
zott az élők sorából. Egész élete, pályája példamutatás 
mindannyiunknak. Több ilyen emberre lenne szüksége 
hazánknak. Mint ember, tudós és államférfi mindig az or
szág, a nemzet ügyét tartotta a legfontosabbnak, a köz 
érdekében cselekedett, háttérbe szorítva minden szemé
lyes problémát. Ha példájának követői lesznek, akik 
ilyen akaraterőt, mentalitást magukénak tudhatnak, és 
nem csak hirdetik, hanem tettekkel bizonyítják, nem 
vész el az ország. Gondolom, mindezt sok ember nevé
ben mondhatom.

(Pest megyei Hírlap 1993. december 14.)
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c 56-OS EMLÉKEK 3
- Vaskó Péter bácsinak kevesen ismerik Túrán az 56-os 

múltját, de azok a kevesek jól tudják, hogy nem csak itthon, 
hanem Budapesten is részt vett a forradalomban. Kérem, be
széljen az 56-os emlékeiről! Mit csinált 1956. október 23-án?

- Budapesten, a Józsefvárosi pályaudvaron dolgoztam, 
mint vasutas. Október 23-án, a szolgálati helyemen arra fi
gyeltem fel, hogy a villamosok nagyon zsúfoltak, az embe
rek tömegesen sietnek valahová. Én is csatlakoztam hoz

zájuk, elmentem a 37-es villamos végállomásáig, a műsza
ki kollégiumhoz, ahol már igen sokan voltak. Itt hallottam 
először a 16 pontot. Innét indultunk el a Bem szoborhoz, 
útközben több párt- és szovjetellenes jelszó is elhangzott. 
A szobornál elénekeltük a Himnuszt, majd szavalatok vol
tak. Ekkor láttam először olyan zászlót, amelyből ki volt 
vágva a sarló-kalapácsos címer. Később ez vált a forrada
lom jelképévé.

A tömeg a Köztársaságot éltette, és voltak olyan hangok is. 
hogy "Semleges Magyarországot akarunk!", "Nem akarunk vö
rös csillagot látni", stb. Voltam a Parlamentnél, itt is megható 
volt a hatalmas tömeg lelkesedése, amely a következő napokra 
is jellemző volt. Sajnos azonban tragikussá vált a helyzet pl. a 
rádiónál is, mert az ÁVO-sok ránk lőttek, a fegyvertelen embe

rekre. Ezt követően nekünk is sikerűit fegyvert szerezni, és így 
visszavertük őket.

- Ezt követően Péter bácsi mikor jött haza, és mit csinált 
itthon?

- Két nap múlva jöttem haza. Feladatom volt ismertetni az 
itthoniakkal a forradalom eseményeit és a 16 pontot, amit én 
meg is tettem. Bár nem volt könnyű...

A tanácselnök meg akarta akadályozni, hogy használjam a 
hangos bemondót, de nem sikerült neki. Sokan összejöttek a 
községházához, amit akkoriban tanácsházának mondtak A fel
lelkesült emberek kidobták az emeletről Lenin szobrát, de sem
miféle egyéb rendbontás nem volt.

Nem sokáig tartózkodtam Túrán, talán egy hétig. Visszame
netelem előtt találkoztam Dr. Király Jánossal, akit akkor már 
megválasztottak a Nemzeti Tanács elnökévé

- Budapesten hol tartózkodott a forradalom utolsó napjai
ban? Mit csinált november 4-e után?

• Én másnap felutaztam Budapestre, felkerestem a bajtársa

imat, az elosztó parancsnokság a Baross tér 19-ben, az én tar
tózkodási helyem a Corvin mozi volt. Súlyos harcok voltak ek
kor már, rengeteg volt a halott. Elvesztettük a közvetlen pa
rancsnokunkat, úgy éreztük nincs már kiút..

Sikerült kijutni erről a területről, bementünk a Keleti pálya
udvarra. Észrevettük, hogy követnek bennünket, ezért a bent 
álló vonatokon kerestünk menedéket. Én egy pad alá bújtam, 

de megtaláltak. Bevittek a Mosonyiba.. Ott agyba-főbe vertek, 
sokáig eszméletlenül feküdtem. Szerencsém volt, valahogy ki
szabadultam. Egy doktornő a Nyugati mellett bekötözte a se
beimet, neki köszönhetem, hogy nem volt súlyosabb következ
ménye a ’ pufajkások vendéglátásának."

Mikor hazajöttem, tudomást szerzett róla a tanácselnök is. 
Behívatott a tanácsházára, majd elvitetett a rendőrségre, akik
nek akkor a Hanóffer udvar volt a szolgálati helyük. Itt olyan 
vallomást akartak rám erőszakolni, ami nem fedte a valóságot. 
Utána nagyon megkínoztak, majd a pincébe zártak. Erről az 
időszakról nem szívesen beszéltek, hisz nemcsak fájdalmas 
emlékek ezek, de még élnek azok közül, akik ezeket elkövették 
velem.

- A sok fájdalmas emlék felidézése után mit üzen az olva
sóknak?

- Arra kérem az olvasókat, sót az ország népét, hogy egy
mással szemben építsük ki a hit, remény, szeretet érzelmét, és 
soha többet ne legyen vérengzés a földön, csak a béke. Isten 
a népet úgy segítse!

- Köszönöm a beszélgetést. Kívánom, hogy teljesüljön kérése

Káin a T.

NYUGDÍJASOK HÍREI
A Hopp Ferenc Múzeumba, az indonéz nagykövet kiállításának záróünnepségére hívták meg Győri Istvánnét. hogy Galgamenti népdalo

kat énekeljen. A népviseletben fellépő Győriné nagy sikert araion. Kísérőjével. Köles Istvánnéval együtt a rendezvény díszvendégei voltak.

December 6-ára meghívták a Nagykövetet az előadóművészetei Kedvelők Országos Versenyére, aki ott (nem kis meglepetésre) eléne
kelt egy túrái népdalt, az "Ablakimba. ablakimba besütött a holdvilág' címül.

December 9-én a Parlamentben voltak kiránduláson a turai Nyugdíjas Klub tagjai.

December 10-én az Országos Vezetőségi konferencián is fellépett Kuli Mihálvnc és Győri Istvánnc. ahol Galgamenti népdalokat éne
kelték a megjelenteknek.

Ny.
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KULTURÁLIS ESEMÉNYEK
A KARÁCSONYI KÉSZÜLŐDÉS JEGYÉBEN

Megrendezte első Ki mit tud?-ját a cserkészcsapat. Vers, 
próza, hangszeres zene, szólóének, éneklő csoport, rövid 
jelenet került színpadra. Összeszedettség, pontosságra va

ló törekvés jellemezte a szereplőket, meg természetesen az 
ilyenkor illő lámpaláz, színpadi drukk sem hiányzott.

Két teljes óra telt meg énekekkel, történetekkel, versek
kel, melyek mind a karácsonyról szóltak. A rendezvény leg
főbb értéke az volt, hogy a résztvevő gyerekek felkutatták 
és a verseny révén egymást is megismertették az említett 
művekkel.

A Ki mit tud? versenyzői voltak: Ötvös Márta, Mayer Szi
lárd, Meleg Anita, Boda Tamás, Tóth Péter, Gólya Ágnes, 
Tóth Mária, Galambos Edit, Kovács Ágota, Tóth S. Diána. 
Diós István, Németh Ágnes, Bakos Mária, Kis Tamás, 

Szaszkó Gábor, Kajtor Anikó, Czéh Rita. Rácz Ildikó, Vidék 
Krisztián. Tóth Éva, Kovács Éva

"SZÁZADOK KARÁCSONYA”
Cserkészek, ministránsok és ifjúsági hittanosok részvételé

vel rendezett karácsonyi műsort Barczi Zsolt.

A rendező ez évben nem elsősorban a hagyományos, álta
lában népi ihletettségú betlehemes játékok tartalmát és stílusát 
követte, hanem mai. modern hangvételű szövegekkel, zenékkel 
idézte meg a "Századok karácsonyát”.

Az egyszerűségük miatt szép díszletek, kellékek, ruhák és 
mozgások - a közönség örömét szolgálták.

A műsort 24-én a templomban, 26-án a Művelődési Házban 
adta elő a népes szereplőgárda.

A szereplők őrseik színeiben indultak a versenyen. 

Eredmények: 1. Egyhajú virág őrs

2. Lila akác őrs

3. Liliom őrs

4. Puli őrs

Sas őrs

Komondor őrs

Sólyom őrs

5.

6.

7.

148

93.5

81.5

41

38

37.5

21

pont 

pont 

pont 

pont 

pont 

pont 

pont

Érdemes lesz a versenyt jövőre is megrendezni!

A zsűri sok biztatást, dicséretet, kritikát, tanácsot adott 
az indulóknak! Az előadás résztvevői

A zsűri munkáját végezte: Tóth Jánosné. Kálna Tibor és 
Erdélyi Ágnes

EGYHÁZI HÍREK
ifj úsági szentcsaládjárás

Adventben, többéves hagyományunkhoz híven, az if
júsági hittanosok szentcsaládjárást végeztek, egymás 
otthonainak meglátogatásával. Kilenc este elmélkedtek, 
imádkoztak és sokat énekeltek a Krisztusvárás és szüle
tés misztériumáról.

A lélekemelő, hangulatos estéken vendéglátóikkal együtt 
30-35-en vettek részt minden alkalommal. Az egyre növek
vő részvétel jelzi a családban, közösen végzett ima fontos
ságát, szükségességét.

Betlehemi láng templomunkban
Néhány éves múltra tekint még csak vissza, de már or

szágos méretűvé lett a betlehemi láng felállítása otthonunk
ban és templomainkban

Betlehemből, Krisztus születésének helyéről, ahol egyko
ron a jászol állt, hozták a lángot és helyezték el a buda
pesti Szent István bazilikában.

Cserkészek, fiatalok továbbították ezt a szent helyről ho
zott lángot templomokba, otthonokba. A túrái templomba 
Teréki Mihály, a Kaszap István cserkészcsapat parancsnok
helyettese december 24-én hozta el. A karácsonyi ünnepi 
szentmisék alatt cserkészeink díszőrséget álltak a békét és 
szeretetet szimbolizáló láng mellett, tiszteletet, ünnepélyes
séget kölcsönözve a szép kezdeményezésnek.

Bárcsak minden családba meghozná az oly áhított egyet
értést, megbocsátást, szeretetet.

Az előadás résztvevői voltak:
Mária: Tóth Éva
József. Diós István
Angyalok: Tóth Gabriella Tóth Eszter

Barczi Mária Püspöki Györgyi
Jónás Zsuzsanna Kovács Éva

Pásztorok: Sallai Tamás Tóth Péter
Kuti László Kuti Tamás

Hírvivő: Nagy Roland
Királyok: Szaszkó Gábor 

Szabó Richárd
Tóth Gergely

Heródes: Nyilas Mihály
Papok Soós Attila 

Boda Tamás
Maródi Tamás

Szívtelen gazdák: Zséli István Szép Zoltán
Vidák Krisztián

Zenészek: Gólya Gergely (gitár) 
Benke Csaba (gitár) 
Jónás Sándor (gitár)
Kiss Miklós (szintetizátor)
Csécsei Attila (basszusgitár)
Barczi Zsolt (ritmusgitár)

További szereplők:Diós László 
Bajusz Péter 
Barna József 
Léva Mónika
Szilágyi Zoltán 
Tóth M. Ilona 
Urbán Adrienn 
Szilágyi Bea 
Teréki Mihály 
Diós Péter 
Tóth S. Diana 
Kiss Andrea 
Lajtos Lilla 
Boda Klára

Gábor János 
Maródi Attila 
Gyenes Ildikó 
Ferenczi Enikő
Tóth M. Tamás 
Szilágyi Rita 
Szilágyi Ágota 
Gólya Erzsébet 
Bakos Tímea 
Ferenczi Noémi 
Köles Tímea 
Király Boglárka 
Benke Valéria

Közreműködött még a templom 35 tagú gyermekénekkara. 
Erdélyi Ágnes
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1933. december 3-án született

PÁSZTOR GÁBOR 
t u r a i származású 
GRAFIKUSMŰVÉSZ

60. születésnapja alkalmából tisztelettel és szeretettel köszönti a falu lakossága nevében 
az önkormányzat Képviselő-testülete.

Pásztor Gábor terve szerint készült az a bélyegblokk és postabélyeg, melyen Dr. Antall József 
portréja, a parlament sziluettje és a Magyar Köztársaság címere látható.

A HARMADIK FÖLDÁRVERÉS
Az árverésre bocsátott közel 26 ezer 

aranykorona földterület utolsó harmada 
1994 január 6-7-én került kalapács alá. 
Technikai problémák miatt január 6-án 
csak az adminisztrációt végezték az ár
verési biztosok, 7-én délben kezdődött 
a tényleges árverés. Előtte Weyde Já
nos, a megyei kárrendezési hivatal árve
rési csoportjának vezetője részletes tá
jékoztatót tartott.

Elsőként a V1 és V3 táblák keltek el 
egyezséggel, vagyis 1000 Ft/AK áron. A 
maradék terület nagy része ez érték alatt 
kelt el. Az elkelt földek igen tekintélyes ré
sze magánmúvelésre került.

A táblák azonosításához Kiss Miklós 
szövetkezeti elnök és Lukács Pál István, 
a Földrendező Bizottság tagja nyújtott se
gítséget az árverezőknek.

1994. január 10-én a hatvani Lenin 
tsz 026-os helyrajzi számú (ún. Határ- 
dúlő) 15 ha 490 AK termőföldterülete ke
rült árverésre. Az igen nagy hatvani "vá
sárlóerő’’ 1700 Ft/AK áron vette meg ezt 
a területet.

AZ ÉPÍTÉSHATÓSÁGI ELJÁRÁS ILLETÉKE
1. Az építésügyi hatóságnál indított eljárásért, ha ez

a. , terúletfelhasználási engedély kiadására irányul, egész és megkezdett
hektáronként 500 forint;

b. . telekalakítási engedélyre irányul

b/1. kettőnél több lakótelek kialakítása esetében telkenként 300 forint;

b/2. üdülőtelek kialakítása esetében telkenként 800 forint;

b/3. egyéb építési telek kialakítása esetében egész és megkezdett hektáron
ként 600 forint;

b/4. külterületi (zártkerti és zártkerten kívüli) földrészlet kialakítása esetében 
földrészletenként 500 forint;

c. , használatbavételi engedélyre irányul. 500 forint;

d. . fennmaradási engedélyre irányul. 1500 forint,

e. , 1. elvi építési engedély, lakóépület melléképületei, valamint kerítés építé
se. felújítása, helyreállítása, átalakítása, bővítése, elmozdítása és lebontá
sa esetében 400 forint;

e/1. elvi építési engedély, lakóépület melléképületei, valamint kerítés építé
se. felújítása helyreállítása, átalakítása, bővítése, elmozdítása és lebontá
sa esetében 400 forint.

e/2. az e/1. pontban nem említett, minden egyéb rendeltetésű épület építé
sének engedélyezésére irányul, 1000 forint illetéket kell fizetni.

2. Az 1. pont alá nem eső elsőfokú építésügyi hatósági eljárásért (engedély ér
vényének meghosszabbítása, kozterületfoglalás stb.) 500 forint, építésrendé
szeti. hatósági intézkedés kéréséért, valamint az építésügyi hatósági eljárás
ban igénybe vehető valamennyi fellebbezésért 1000 forint illetéket kell fizetni.

3. Illetékmentes, a lakóház- (lakás-) építéssel kapcsolatos, az 1. pont b/1. al
pontja alá nem eső telekalakítás, területfelhasználás, építési (elvi építési, fel
újítási. átalakítási, bővítési, elmozdítást lebontási) és használatbavételi en
gedély iránti első fokú eljárás.
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(az iskolaszék megalakulásának küszöbén
Ez a réginek mondott fogalom egyre ismerősebben cseng a 
mai fiatalok fülének is. Az iskolaszék szervezetét, hatáskörét 
már az 1876. évi XXVIII. törvény is szabályozta, és ismert volt a 
II. világháborúig. Azt követően megszüntették
A tavaly jóváhagyott. 1993. LXXIX. törvény ismét életre hívta, 
viszont egészen más megvilágításba helyezte, mint amilyen ré
gen volt.

A régi iskolaszék intézte az iskola gazdasági ügyeit, rendelke
zett a pénz felett, meghatározta a tanító fizetését is. fenntartói 
jogokkal rendelkezett.

A jelenlegi iskolaszék legfontosabb feladata a nevelő és oktató 
munka segítése. Olyan testület, amelyet a szülők, a nevelőtes
tület és a fenntartó önkormányzat együttműködésének előmoz
dítására kell létrehozni 1994 február 28-ig.

Fő cél az iskola társadalmasítása. Az Iskolaszéknek mindenkor 
a gyermekek érdekeit kell szem előtt tartania. A szülők vélemé
nye és az önkormányzat elvárásai fontos tényezővé válik az 
oktatásban, nevelésben, de ez csak a tantestülettel egyeztetve 
érvényesülhet. Ez az egyeztetés a tantestületnek is rendkívül 
fontos, hisz csak így tudja megismerni a "szolgáltatást igény
bevevők elvárásait".

A törvény nem ír elő szigorú kötelezettséget az iskolaszék mű
ködésére. csak a "kereteket" adja meg. A tagok megtehetnék 
azt. hogy évente csak kétszer ülnek össze, és csak látszólag 
foglalkoznak az iskola ügyeivel. Azonban a feladat nem cse
kély és nem engedhető meg ez a fajta látszattevékenység. Ko
moly munkára kell felkészíteni ezt a testületet.

- Kik alkotják?
A törvény nem írja elő a létszámot, csak azt. hogy mind a há
rom oldalnak azonos számúnak kell lennie. Elvileg lehetne há
rom fős is. de ha valaki hiányzik az ülésről, akkor már nem 
lenne működőképes a testület.

Nem célszerű a túl nagy létszámú Iskolaszék működtetése, hi
szen annak összehívása, döntéseinek előkészítése nehézkes. A 
legoptimálisabb a 9 fő. vagyis mindhárom oldal 3-3 szavazati 
joggal rendelkező taggal képviseli magát. Rajtuk kívül - tanács
kozási joggal - vehet részt az üléseken:

- a tanulók képviselője és
- a cigány származású tanulók szüleinek képviselője.

Javasolt rendszeresen meghívni, tanácskozási joggal felruházni 
az egyházközség képviselőjét, és az iskola igazgatóját is. (így 
az Iskolaszék létszáma megegyezne az ónkormányzati képvise
lők létszámával.)

A szülői oldal tagjait a szülői munkaközösség vezetői választ
ják. hisz a szülői munkaközösség úgy tekintendő, mint az isko
la összes szülőjének érdekképviselője.

'Az oldalaknak úgy kell működni, hogy legyen valami hátor
száguk. “ - fogalmazta meg Gál Ferenc 1993. november 29-én a 
Művelődési Házban. "A szülői munkaközösség lesz a hátorszá
ga a szülői oldal képviselőinek. Ezeknek a képviselőknek rend
szeresen kell találkozniuk a szülői munkaközösséggel. Lehet 
személyesen, levélben vagy újság útján, a lényeg a rendszeres 
véleménycsere."
Megválasztásuk után, a megbízólevelük átadásakor célszerű 
valamilyen fogadalmat tenniük a szülők előtt.
A szülők ismerjék, hogy ki képviseli őket az Iskolaszékben. Az 
előadó hozzáfűzte, hogy "nem célszerű, ha szülői oldalon 
olyan pedagógus kerül be. aki az iskolában dolgozik."

A pedagógusi oldal sokkal egyszerűbb, hisz a tantestület vá
lasztja s csak a tantestület tagja választható meg. Felmerült a 
kérdés itt is. hogy kik lehetnek a tagjai? Sokkal egyszerűbb ar
ra válaszolni: ki ne legyen a tagja. Gál Ferenc szerint "semmi
képpen ne legyen tagja az iskola igazgatója, sem az igazgató

helyettes. Ha lehet, ne legyen a tagja a Közalkalmazotti Tanács 
elnöke, sem a pedagógus szakszervezetek helyi vezetői. (Hisz 
ha tagjai lennének az Iskolaszéknek, akkor más érdekek is be
kerülnének.)*
Az iskolaszék döntését az igazgatóval - az iskola felelős veze
tőjével - egyeztetni kell, ezért célszerű őt az ülésekre tanácsko
zási joggal meghívni.

Probléma lehet ha a tantestületi oldalon jelenik meg olyan pe
dagógus, akinek az iskolába jár a gyermeke, hisz egyszerre éli 
meg a pedagógusi és szülői oldalt. Természetesen ezek nem 
előírások, hanem csak ajánlott szempontok.

Fenntartói oldalról talán az lenne a legjobb, ha a mindhárom 
tag önkormányzati képviselő lenne." - mondta Gál Ferenc - 
"Hisz ezek a képviselők az iskolaszéket tudnák képviselni az 
önkormányzatban Hivatkozási alapjuk nagyobb lenne az isko
lát érintő kérdésekben, mert azt előzőleg az iskolaszékben már 
egyeztették ”
A fenntartói oldal képviselőit az önkormányzati Képviselő-testü
let választja meg és a polgármester adja át a megbízólevelet.

Az iskolaszéknek necsak rövid távú feladatai legyenek, (fűtés, 
taneszközök, egyéb berendezések), hanem legyen hosszútávú 
stratégiája is.
Napi problémák mellett foglalkozzanak lényegbevágó kérdé
sekkel is. pl.: "milyen folyamatot járjanak végig a gyerekek el
sőtől nyolcadikig, hogy megállják a helyüket az életben."
Az iskolaszéknek ezekkel a célokkal tisztában kell lenni. A taní
tás nagyon sok pénzbe kerül, de a község anyagi erejének 
egy részét a jövőbe kell fektetni.

- Ki legyen az iskolaszék elnöke?
Gál Ferenc szerint a legjobb lenne, ha az elnököt szülői oldal
ról választanák. A másik két oldal elnökhelyettest, vagy társel
nököt válasszon Bizonyos kérdésekben elég lesz, ha ez a há
rom személy konzultál.

A szülőnek és a gyermeknek is joga van felszólalni az iskola
székben.
Kétféle sérelem érheti;
- jogsérelem ez esetben a jegyzőhöz lehet fordulni,
- érdeksérelem (osztályfőnöki intő, igazgatói, "kirúgás") esetén 
joga van a gyermeknek, illetve a szülőnek az iskolaszékhez 
fordulni és jogorvoslatot kérni. Ezért az iskolaszékben célszerű 
lesz valakit megbízni, aki a diákjogokkal foglalkozik.
Ha az iskolaszék indokoltnak találja a kérést, elkezdődhet az 
az egyeztetés az iskola igazgatójával.

Az iskolaszék adjon segítséget az iskolavezetésnek. Az olda
laknak együtt kell működni! Két oldal nem játszhatja ki a har
madikat.

A választások után megbízólevelet kell adni a tagoknak, amely 
rögzíti a megbízás időtartamát.
A pedagógusi oldalnak a közalkalmazotti Tanács elnöke adja 
át. a fenntartói oldalnak a polgármester A szülői oldalnak pe
dig egy szülő, akit a szülő' munkaközösség vezetők bíznak 
meg maguk közül.
A megbízó levelet az átadónak kell aláírni.

Az Iskolaszékbe delegált tagok az alakuló ülésen szavaznak ar
ról. hogy elfogadják-e az Előkészítő Bizottság által javasolt 
Szervezeti és Működési Szabályzatot, ugyanis addig semmi 
nem szabályozza a működési rendjét. Az elfogadása után te
kinthető megalakulnak az Iskolaszék.
Az Iskolaszék megalakulásával megszűnik az Előkészítő Bi
zottság.

Amennyiben nem alakul meg (pl. nem fogadják el az SZMSZ-t), 
akkor fel kell függeszteni az alakuló ülést, és az Előkészítő Bi
zottság tovább folytatja az előkészítést, egyeztetést.

Kati József

11



TÚRÁI HÍRLAP 1994. JANUÁR

LESZ-E MEZŐVÁROSI CÍM?
Ezzel a kérdéssel már egy éve foglalkozik az Oktatási és Kultu

rális Bizottság Elkészített egy tervtanulmanyt "Túra mezővárossá 
válásának lehetőségéről összefüggésben az 1996-os Világkiállítás
sal" címmel.

Ez alapján íródott levél a különböző minisztériumokba. Mellé
kelten közöljük ezt a levelet és a kapott válaszokat.

A Szerk.

Boross Péter
Belügyminiszter Budapest

Tisztelt Miniszter Úr!

A mezővárosi településtípusnak és jogállásnak a magyar középkor 
történetében gazdag hagyományai vannak. Az efféle települések gazda
sági meghatározói, utcaképe, lakosainak anyagi- és társadalmi helyzete 
sajátságos átmenetet képeztek a jobbágyfalvak es a szabad királyi, illetve 
bányavárosok közölt.

A mezővárosok a középkelet-európai térségben, de legfőképpen a Kár
pát-medencében meghatározó jelentőségűek voltak A legnagyobb mezővá
rosok az Alföldön helyezkedtek el Elmondhatjuk, hogy ez a várostípus hűen 
és egyedi módon fejezte ki a magyar lakosság életmódját. (A mezővárosok 
lakossága színmagyar; a bányavárosok népessége főleg németajkú: felvidé
ki cipszer, erdélyi szász vagy délvidéki - dunántúli sváb. A szabad királyi 
városok esetében keveredés, vegyes lakosság figyelhető meg)

A mezővárosi településmód. cim- és jogállás - mindezek miatt - 
nemzeti hagyománynak tekinthető

A jelenleg 8.000 lelket számláló településünk első okleveles emlitése 
1220-ból származik. A XV. században Túra rendelkezett ilyen kiváltságok
kal, és mezővárosnak neveztetett. (De jellegében hasonlónak tekinthető 
Túra helyzete a két világháború közötti időszakban is.)

A nagyközség középületei, településszerkezete, épületeinek ke
pe; intézményei, üzemei, kulturális és társadalmi-egyesületi élete - 
a kor színvonalán - messze túlmutatott az egyszerű falusias fejlett
ség szintjén.)

A jelenlegi helyzet:
Községünkben igen komoly fejlődés indult meg az utóbbi években - 

ami alapján belátható időn belül kezdeményezni lehetne a várossá nyilvá
nítást-, bizottságunk nem tartja ideálisnak a mai, köznapi gyakorlatnak 
megfelelően értelmezett városi címet. Ugyanis ez azzal a veszéllyel járna, 
hogy megszűnne településünk - jó értelemben vett - falusias arculata, 
előbb-utóbb sokemeletes löbbépületek nőnének ki a földből.

Azonban, ha továbbra is nagyközség maradunk, akkor nem lennénk 
képesek megállítani, illetve visszafordítani a jelenleg is zajló kedvezőtlen 
folyamatokat

- az elöregedést.

- a fiatalság (főként értelmiség) elvándorlását.

- a nagyfokú ingázást.

azaz tovább csökkenne munkaerö-munkaügyi-kulturalis-kereskedel- 
mi-infrastruktúralis stb. okok miatt településünk népességmegtartó ereje.

Egy falusias adottságokkal rendelkező település nem lesz igazan 
vonzó a befektetők, a tőke számára.

Egyszerűen visszalépést jelentene a középkor századaihoz, illetve a 
két világháború közötti időszakhoz képest

Célok:
- A lakosság megtartó erejének növelese.

- A település további fejlesztése

- Nagyobb esély az EXPO-n való részvételben
Községünk mezővárosi "jogállásának visszaszerzése” tehal egyfajta 

szinlrehozást. a múlt pozitív értekeinek újjáélesztései jelentené. Részét • 
egyben betetőzései - képezné annak a rekonstrukciós folyamatnak mely 
az utóbbi néhány évben bontakozott ki. Településünk nem válna görcsös, 
belső kényszer által - mesterségesen létrehozott - kisvárossá s mégis 
növekedne a lakosságmegtartó ereje.

Amennyiben bevezetik a "mezővárosi" címet. Túra nagyközség pályá
zik erre.

Túra, 1993. június 16

Kuti József Kölnit Tibor Tóth István
Oki. és Kuli. Biz. elnöke Oki. és Kuli. Biz. ta&ja polgármester

Tóth István 
polgármester úr Túra

Tisztelt Polgármester Úr!
Indítványukat - kérésének megfelelően - tamogatólag megküldtem dr 

Boross Péter belügyminiszter úrnak.

A levél másolatát csatoltan megküldöm.

Budapest, 1993. június 30-n

Tisztelettel: Dr. Für Lajos

Dr. Boross Péter úr
a Magyar Köztársaság belügyminisztere Budapest

Tisztelt Miniszter Úr!
Tóth István Űr - Túra Nagyközség polgármestere - levélben fordult 

hozzám a község "Mezővárosi jogállasának visszaszerzése" ügyének tá
mogatása érdekében.

Indokaikat, érveiket, lehetőségeiket és céljaikat megismerve - a tör
ténelmi múltai figyelembe veve - indítványukat melegen támogatom.

Melléklet: Túra község bemutatása 2 lap

Tervtanulmány 6 lap

Budapest, 1993 június 30.
Tisztelettel: Dr. Für Lajos

Tóth István úr
polgármester Túra Nagyközség

Tisztelt Polgármester Úr!

A Belügyminiszter Úrhoz elküldött beadványuk másolatát köszönettel 
megkaptuk.

A lervlanulmányból kiderül, arra számítanak, hogy az 1996-os 
Világkiállítás (és a Honfoglalás 1100 éves évfordulója) olyan alka
lom lesz, amely a régiókat is segítheti a felzárkózáshoz, hiszen a 
kiállítások Nemzetközi Irodája (BIE) elsőízben tette lehelőve "B" ka
tegóriájú világrendezveny esetében, hogy a rendező város mellett a 
régiók is bekapcsolódhatnak a rendezésbe az EXPO égiszé alatt - 
kellő színvonal eseten.

Túra község mezővárosi jogállásának visszaszerzése indokolt lehet 
1996-ra, amennyiben erre az igazgatási, ellátás és műszaki infrastruk
túra rendelkezésre all. hiszen a község már 1464-ben mezőváros volt, 
bár abban az időben mások voltak a városi címek megszerzesenek a 
lehetőségei.

A település vezetőit arról tudom tájékoztatni, hogy a világrendez
vény mellett a honfoglalási nemzeti évforduló megrendezésében a vi
dék különös szerepet kaphat, hiszen a történelmi múlt felidézésé első
sorban a régiok feltáró munkájára támaszkodhat. 1993 május 27-en a 
Kormány olyan határozatot fogadott el. hogy leire kell hozni az ezzel 
foglalkozó Emlékbizottságot, s szeptember 30-ig be kell nyújtani a vég
leges Előterjesztést, ami a szabályozást, a szervezeti keretek létreho
zását biztosítja.

Túra község fejlesztési terveben - láthatóan - jelentős szerepet 
szánnak a kulturális leltetelek szélesítésének, a népfőiskolái, nép
művészeti hagyományok felélesztésének, többek között Felismer
tek. hogy a szellemi erőforrások kihasználásai elsősorban a kultu
rális eszközök igény bevételével lehet kiaknázni s ez lehet a? inno
váció, a gazdasági növekedés, végső soron az újra történő várossá 
fejlődés feltétele.

Az EXPO Rendezvény Pályázaton való indulásukat javasolom, hiszen 
ezzel - kockázat nélkül - EXPO-védjegyel szerezhetnek, ami a szobanfor- 
go időszakban igedenforgalmi előnyökkel szolgaihat.

A művelődési tárcán belül működő Világkiállítás Kulturális Iroda fog
lalkozik ezekkel a kérdésekkel részletesen. így arra kerem Polgármester 
Urat, amennyiben a részleteket illetően további kérdés merülne fel. keres
sék meg az említett iroda vezetőjét. Dr. Gáborjam Péter ural, aki támoga
tást nyújthat a további tájékozódásuk során

Budapest. 1993. július 13.

Munkájukhoz sok sikert kívánok
Dr. Miiül Ferenc

12



1994. JANUÁR TÚRÁI HÍRLAP

Tóth István úr
polgármester Túra

Túra mezővárossá válásának kérdéséről készített tanulmányukra az 
alábbi észrevételeket teszem.

Rendkívüli módon méltányolandó a nagyközségnek, Oktatási és Kul
turális Bizottságának törekvése a település múltjának feltárására és ha
gyományainak megőrzésére.

Területi tervezési, településhálózati, ■ regionális fejlesztési - szem
pontból átfogó törekvésünk, hogy a települések - sajátos és funkcionáló 
szerkezetüket építészeti jellegzetességeiket megőrizve - műszaki, gazda
sági, kulturális stb. szempontból azonos színvonalra, azonos lehetőségek 
szintjére érjenek, egy település lélekszáma, kiterjedése, lakosságának 
eredete és e mellett a település besorolása, megnevezése ne jelenthes
sen életminőségbeli különbségeket. A "faluszinten" maradásuk nem lehet 
indok azokra a műszaki-szabályozási aggodalmukra, amelyeket felsorol
tak. mint ahogy egy formális várossá nyilvánítás, vagy mezőváros elne
vezés nem eredményez a lakosság részére változást az épített környeze
tében. Helyi szabályozási eljárásokkal mód és lehetőség nyílik egy tele
pülés jellegének megőrzésére, függetlenül a település név szerinti beso
rolásától.

Tekintettel arra, hogy jelenleg hivatalosan nem használatos a mező
városi besorolás, így - bár mint hagyományos elnevezés visszaállítását 
megfontolandónak tartom - kérésük teljesítésének nincs jogszabályi alap
ja és ezért azt nem támogathatom.

Budapest, 1993. július 18.

Üdvözlettel: Szendrőnc dr. Font Erzsébet
főosztályvezető

Tóth István Úrnak 
polgármester Túra

Tisztelt Polgármester úr!

A belügyminiszter úrnak és a honvédelmi miniszter úrnak küldött ja
vaslatát tanulmányoztuk. Támogatjuk a kezdeményezést. A helyi önkor
mányzatokról szóló törvény módosításánál javaslatot teszünk a mezővá
rosi cím használatának a lehetővé tételére.

Az Expón való részvételre az általános feltételek szerint lehetősége 
van a nagyközségeknek. Túra nagyközség éljen ezzel a lehetőseggel tar
talmas rendezvénnyel a nagyközség javára is.

A kezdeményezést támogatva további eredményes munkát kívánok.

Budapest. 1993. július 20.
Üdvözlettel: Dr. Kara Pál

Dr. Kara Pál
Helyettes Államtitkár Úrnak Belügyminisztérium Budapest

Tisztelt Államtitkár Úr!

Az önkormányzati törvény módosító szövegtervezetét a Magyar Köz
igazgatás című folyóirat novemberi száma leközölte. Sajnálatos módon a 
javaslatban nem található az általunk (is) korábban kérvényezett "Mező
város” cim (rang) odaítélésének és használatának feltétele.

Tisztelettel kérem, hogy a törvényt módosító indítványba szíves
kedjenek beterjeszteni, hiszen Boross Péter Belügyminiszter Úrhoz jú

niusban küldött felterjesztésünkre kapott válasz és más minisztériu
moktól kapott válaszok a törvény ezirányú módosítását jelölték meg 
egyik feltételként.

Szives felhasználás céljából - és ügyünk támogatására - mellékelten 
küldöm a korábbi beadványunkra kapott válaszokat, bizva e történelmi 
rang visszaállításában.

Államtitkár Úr személyes segítségét megköszönve kívánok békés, 

kellemes karácsonyt és egészségben gazdag békességes új esztendői 
Önnek és munkatársainak.

Túra, 1993. december 6.

Tisztelettel: Tóth István
polgármester

EGYHÁZKÖZSÉGÜNK ÉLETE 
számokban 1993.

Kereszteltünk: 78 gyermekei
36 fiút és 42 kislányt. A megkereszteltek között 3 gyermek szülei 
nem élnek házasságban, 8 gyermek szülei pedig pusztán polgári kötés
ben élnek, mert valamelyik szülőnek már nem ez az első házassága.

Elsőáldozó volt: 18 felnőtt, hiszen ezévben tértünk át az iskolá
soknál az elsőáldozásnál a 3. osztályra.

Szentáldozások száma: kb. 68.000 volt.

33 pár kötött házasságot templomunkban.
Ebből 4 volt utólagos házasságrendezés. 23 túrái kén keresztleve
let vidéki esküvőhöz. így Összesen ezévben 69 túrái fiatal kötött 
templomban házasságot. (1992-ben 57 volt!)
Akik templomunkban kötöttek házasságot, azok közül: 4 volt ke- 
reszteletlen: 4 másvallásü - 15-en a házasságkötéskor voltak csak 
elsőáldozók, - 20 volt a (66 jegyes közül) vidéki. - 4 alkalommal 
utólag rendezték a csak polgári házasságukat a fiatalok, többnyire 
keresztelővel kapcsolatosan.

Betegek ellátása 1346 esetben történt.

A templomi szent kenet kiszolgáltatásban 163-an részesültek. Az 
esztendő során betegek szentségéi 393 betegnek adtuk fel. Hatvani 
kórházban 472 beteget, a Szoc. Otthonban 245 öreget gyóntattunk- 
áldoztattunk.

115 volt halottatok számú.
75 férfit, 40 nőt kísértünk utolsó útjára. Betegágyán szenlgyónás- 
sal-áldozással. betegek kenetével készült a jó Isten előtti száma
dásra 65 testvérünk. Készületlenül távozlak: 50-en. Legidősebb ha
lottunk 88 éves volt, a legfiatalabb 10 hónapos. 20-án nem érték 
meg az 50. ével sem - 40-en (tehát halottaink közül minden 3.) 
nem töltötték be a 60. életévét sem.
Szomorú, hogy 4 testvérünk nem talált sem Istenben, sem ember
társban erősítésre, és önkezével veteti véget életének. Az irgalmas 
Isten bocsássa meg kétségbeesett leltüket. (1992-ben sajnos még 
több, 6 volt)

Hittanosok száma: kb. 525 iskolás és 40 fiatal.

2 énekkar működik közre dicséretesen templomunkban, hogy is
tentiszteletünk minél méltóbb, ünnepélyesebb legyen.

Ministránsok száma 37. máriás lányok sajnos mindössze 9-en vannak.

Összesítés 1980-tól:
kereszté lés házasság hittanosok temetés fogytunk

1980. 86 39 542 105 19
1981. 77 25 460 104 27
1982. 61 29 415 104 43
1983. 67 29 439 107 40
1984. 75 29 479 117 42
1985. 65 37 488 122 57
1986. 76 47 480 128 52
1987. 79 31 514 108 29
1988. 81 36 501 91 10
1989. 91 38 530 132 41
1990. 101 47 552 122 21
1991. 86 29 570 124 38
1992. 85 27 530 114 29
1993. 78 33 565 115 37

1108 476 1593 485

Az egyházközség létszámának 485-tel való csökkenése nem valószí
nű. hogy beleillik abba az isteni tervbe, miszerint "Szaporodjatok 
és sokasodjatok, töltsétek be a földet!”
Vagy talán szüléitek, csak evilágra, és a keresztség maradt el, 
amely örök életre szül?
Minden kedves (urai hívőnek, istenkeresőnek, és vele viaskodónak 
is kívánom isten kegyelmét, hitet, istenbe vetett reményt, isten és 
egymás iránti igaz szeretetet az új esztendő minden napjára.
Túra. 1993. december 31.

Lukács András
ESP.-plébános
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( TUDÓSÍTÁS A "SZERETETVAKÁCIÓRÓL"

"Isten hozott benneteket, kedves barátaim!” - így kö
szöntött bennünket laborvezetőnk, amikor megérkezésünk 
után a fenyőfa mellett tábornyiíó ünnepségre gyűltünk 
össze. A Püspökszilágyi katonai pihenő hatalmas ebédlőjé
ben 65-en (49 gyermek cs 16 felnőtt) köszöntöttük kedves 
vendégeinket, akiknek ezt a nyolc napos, nagyszerű tábort 
köszönhettük, Szlán István ezredes bácsinak az Aszódi 
Honvéd Helyőrség parancsnokának, Varga Laci bácsinak, a 
Galga ÁFÉSZ igazgató elnökének és Sziráki Miska bácsi
nak, a valkói polgármesternek. Sándor Irénke néni, az Ala
pítvány megbízásából átadta valamennyiünknek a kará
csonyi ajándékot, majd Pali bácsi, a táborvezetőnk ismer
tette a ”szcretetvakáció” 8 napos programját.

Nagyon nehéz volna elsorolni mindazt, amit az itt eltöl
tött napok alatt kaptunk. Talán a legfontosabb az, hogy sze- 
retetet kaptunk itt vezetőinktől és egymástól, megtanultuk, 
hogy hogyan kell és lehet önzetlenül szeretni egymást, és 
hogy a szereidhez nem kell pénz, kincs, vagyon, hanem 
mindezek helyett egymás megértése, sokoldalú segítése és 
mindenkori tisztelete. Az első napokban természetesen na
gyon hiányoztak az olt honhagyott szüleim és négy testvé
rem, de azután ügy éreztem, hogy az oithoni nagy családból 
itt egy még nagyobb családba kerültem, ahol engem mindenki 
szeret, ha fáj valami mindenki vigasztal, ha segítségre szorulok 
mindenki segíteni akar. Amikor hazaérkeztem, természetesen 
mindent szerettem volna elmondani azonnal, ez persze nem 
sikerült. Még mosi is eszembe jutnak olyan élmények, ame
lyek felejthetetlenekké váltak számomra.

Az egyik napon Pethő Ede doktor bácsi, a Pest megyei 
Vérellátó Központ igazgató főorvosa látogatott meg ben
nünket és előadási tartott nekünk Jézus Krisztusról, az em
berről. Úgy érzem, hogy az ő előadása sokkal közelebb 
hozta valamennyiünkhöz a Megváltó éleiének, kínhalálának 
és feltámadásának jobb megértését.

A táborban több vetélkedőn vehettünk részt, ezeket az 
aszódi tisztiklub dolgozói, orvosok, pedagógusok szervezték 
nekünk, természetesen sok vidámsággal és méglöbb aján
dékkal. Az egyik izgalmas vetélkedőt a mi iskolánk tanára 
Szarvas Laci bácsi vezette, aki ellátogatott hozzánk a tábor
ba. Pécsi Ildikó művésznő és csoportja zenés műsorral le
pett meg bennünket és tőle is sok ajándékot kaptunk. A 
bázis katonái több bemutatót tartottak, szilveszterkor tűzi
játékkal örvendeztettek meg bennünket. Bíró Bernadett, 
jászladányi kislány - aki már többször részt vett a Galga ex
pedíció munkájában is - egy betlehemes játékot tanított be 
nekünk, amelyben csaknem mindenki szerepet kapott, még 

felnőtt vezetőink is. Mondanom sem kell, hogy nagy sikere 
volt az előadásnak. Pista bácsi, az Alapítvány jogásza futó
bajnokságot írt ki, amelyen én is örömmel vettem részt és a 
leányok között megszereztem az első helyezést. Egyik déle
lőtt ajándékokat készítettünk egymásnak és az otthoniak
nak különféle anyagokból. Szilveszterkor ifivezelőnk Dili- 
gens Melinda Dili-bulit vezetett, ahol mindenki szerepelhe
tett tréfás ötletekkel. Nagyon tetszett az, hogy szakácsaink 
is részt vettek ebben a "buliban”. A táborba sok vendég ér
kezett, elsősorban azokból a városokból és községekből jöt
tek cl a polgármester bácsik és iskola igazgatók, ahonnan a 
résztvevő társaim érkeztek, és ellátogattak hozzánk szülők is.

Étkezésünkről a honvédség gondoskodott, nagyon fi
nom volt minden. Külön köszönjük a Galgamenti termelő
szövetkezet elnökének, Miklós bácsinak a csokoládét, és 
Söpy bácsinak. Szilágyi Józsefnek a mindig pontosan érkező 
kenyeret, kissé büszkék voltunk rá, hogy mindenkinek na
gyon ízlett. Az is nagyon jól esett nekünk, hogy ilyen sokan 
gondoskodnak rólunk. Külön köszönjük Sándor Irénke né
ninek és lakács Pali bácsinak a fáradozásait, mindazt, amit 
értünk tettek. Nekem talán a legkedvesebb élményem az 
újévi szent mise marad, amelyet Püspökszilágyon István 
atya mutatott be. Gyalogtúrával zarándokoltunk cl a temp
lomba, ahol a falucska lakói már váriak bennünket, elme
sélte, hogy néhány nappal korábban érkezeti meg Rómából 
a Szentatyától, akinek áldását nekünk is elhozta. Ezután 
megmutatta nekünk gyönyörű templomukat.

laborvezetőnk, a táborozásról búcsúestünkre egy felhí
vást és csatlakozást közölt velünk, amelyben arról nyilatko
zunk, hogy az ENSZ által meghirdetett Család Nemzetközi 
Éve akcióban részt kívánunk venni. Ennek szellemében 
még többet szeretnénk tenni a Magyar - Román Humanitás 
Alapítvány segítségével a többgyermekes családok gyerme
keinek segítése érdekében itthon és határainkon túl is. A 
felhívási természetesen mindannyian nagy örömmel írtuk 
alá, majd eljuttattuk az ENSZ Budapesti Irodájához.

Aztán jött a végső búcsúzás. Sok barátot szereztem, kö
zöltük olyanokat is, akik Erdélyből érkeztek, nagyon nehéz 
volt elbúcsúzni tőlük. Szemünkben ott csillogott a könny, 
de egy kis mosoly is ragyogott mögötte, mert tudtuk vala
mennyien, hogy júniusban újra találkozunk majd egy 8 na
pos erdélyi túrán, a Hargita környékének bebarangolására.

FOTO: NAPRAFORGÓ

Garumszegi Gabriella 
egy a túrái kilenc közül
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VOLÁNBUSZ RT. GÖDÖLLŐI ÜZEMIGAZGATÓSÁG
Tisztelt Polgármester Úr!

A Volánbusz RT Gödöllői Üzemigazgatósága látja el Túra 
Nagyközség lakosságának menetrend szerinti közúti közleke
dési, utazási igényének a kielégítését.

Sajnos, jelenleg munkaerő hiánnyal küzdünk, hiszen a 
szükséges létszámtól alacsonyabb autóbuszvezetői állománnyal 
rendelkezünk, a hiányzó létszám pótlására eddig is már sok lé
pést megtettünk, úgy gondoljuk, hogy a létszám biztosításához 
hozzájárulhatna az is, ha az egyes települések közéleti helyi 
lapjaiban is megjelentetnénk a munkaerő felvételt. Ezért kérjük 
Polgármester Urat, hogy a Túréi Hírlap-ban az alábbi hirdeté
sünk a következő három számban szerepeljen:

- A Volánbusz Rt Gödöllői Üzemigazgatósága felvételre ke
res D jogosítvánnyal rendelkező autóbuszvezető munkatár
sakat Hévízgyork, Galgahévíz. Túra, Zsámbok, Dány, Isa- 
szeg és Gödöllő telephelyes autóbuszvezetés céljából.

D tanfolyamot is szervezürk C kategóriás jogosítvánnyal 
rendelkező leendő munkatársunk számára.

Bérezés a Kollektív Szerződés alapján A munkavállalók 
munkaruha-ellátmányt és családtagjaikkal együtt különféle 
utazási kedvezményeket kapnak
Érdeklődni lehet a gödöllői autóbuszállomáson a területi 
forgalomvezetőnél, vagy a (28) 320-444-es gödöllői telefon
számon.

Szíves segítségét köszönve

Fuglevich Rezső Haraszti Gábor
üzemigazgató forgalmi oszt.vez. h.

Gödöllő, 1993. december 18.

FELHÍVÁS
A VOLÁNBUSZ Rt 

Gödöllői Üzemigazgatósága, 
működési területén belül, felvételre keres

Autóbuszvezetőket
helyi, helyközi és távolsági járataira.

D kategóriával nem rendelkezők részére 
díjtalan házi tanfolyamot szervezünk.

Munkaidőbeosztás:
Egyedi igények figyelembevételére 

lehetőség van.

Bérezés: Kollektív Szerződés szerint.

Egyéb juttatások:
Ingyenes munkábajárás Kedvezményes 

utaztatás Egyenruha Étkezési hozzájárulás

Jelentkezés:

Gödöllői Autóbuszpályaudvar
Gödöllő, Szabadság út 8.

1993. december 18. Üzemigazgatóság

DIGITEL-2001
TISZTELT LEENDŐ ELŐFIZETŐK!
Engedjék meg. hogy ez év végén még egyszer tájékoztassuk Önöket 

a DIGITEL-2001 RT Telekommunikációs Hálózat megépítésének helyzeté
ről és azokról a kérdésekről, amely a lakosságot leginkább érdeklik

Utolsó tájékoztatónk óta jelentős előrehaladást értünk el az építke 
zéseken, amely előfeltétele a központok leszállításának és szerelésé
nek. Ezeket a központokat (több mint 40 db) egyedileg készíti a Sie
mens cég a különböző településekre Gyártásuk folyamatban van, le
szállításuk márciustól várható

A településeken az épületek átadása folyamatos Elkészüli és átadás 
ra került a gödöllői főközpont épülete Januárban kezdik a Siemens szak
emberei a technológiai szerelést.

A fóti főközpont szerkezetileg kész, technológiai szerelése |óvő év 
első felében várható

Elkészült a gödöllői gyűrű optikai alépítményé a településeken kí
vüli szakaszon (az íráshoz csatolt térképvázlaton vastagon kihúzott vo
nal |olzl)

Amíg az időjárás engedi, folytatjuk a munkálatokat.
A települések kiviteli tervei elkészültek és engedélyeztetés alatt állnak
Mint már az újságokból is értesülhettek róla, a MATÁV privatizáció

ja lezárult 29 primer körzetre A fennmaradt 25 körzetre 1994 |anuár 
3-ig lehet pályázni. Ezen pályázat alapján lehet elnyerni a szolgáltatá
sok jogosultságát

Társaságunk a 27-es és 28-as körzetre adja be pályázatát, amin jó 
esélyekkel indulunk az előrehaladt munkák, a kész tervek és a meglé
vő anyagi háttér miatt

Január 1-től lep életbe a Távközlési Minisztérium által kiadott új 
díjszabás, ami a telefontársaságokra, vagyis ránk is vonatkozik A pá
lyázat eredményének kihirdetése után, a helyi hálózatépítési munkák 
megkezdése előtt lehetőség nyílik új befizetésekre

Boldog karácsonyi és sikerekben gazdag űj évet kívánunk minden 
előfizetőnknek1

Főt. 1993. december 20.
DIGITEL-2001 RT 
IGAZGATÓSÁGA

JELENTKEZZ(EN) A MOST INDULÓ 
VIDEÓ-KLUBBA!

A klub feladata, hogy a videó felvételek készítéséhez 
nyújtson tapasztalati segítséget azoknak, akiket az érdekel.

A fő témakör: az EGYKAMERÁS VIDEÓZÁS 
FORMANYELVE

Ezen belül képkompozíciók megismerése, kapcsolá
sa. forgatási vázlat készítés, szerkesztés, forgatás, illet
ve a felvétel előkészítése. (Forgatás különböző helyeken 
és helyzetekben.) Dokumentum, riport, híradójellegú. 
családi eseményekről szóló video-film készítéséhez a 
felvételi követelmények megismerése. A kép és hang 
kölcsönös követelményei, vágás, az utóhangosítás és a 
rendezés III. rendezgetés szükségessége

Minden alkalommal televíziós vetítések lennének az 
egyes témakörökhöz kapcsolódóan, ahol a tagok által 
hozott saját készítésű felvételeket közösen megtekintik, 
megtárgyalják (Tapasztalatcserék.) A stúdió által készí
tett felvételek összeállítása közösen.

Elsősorban várjuk a videó kamerával rendelkezőket. 
Szívesen látjuk a komoly érdeklődőket. Iskolások is je
lentkezhetnek.

Jelentkezési lap a Művelődési Házban kapható. A 
kezdés időpontjáról írásban értesítést küldünk.

Benke István
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ISKOLAI HÍREK
Szabó Hajnalka 6. c. osztályos tanuló 3. helye
zést ért el a Pest megyei sakkszövetség által 
Dunakeszin rendezett Karácsonyi ünnepi sakk
versenyen december 11-én. Gratulálunk a szép 
eredményhez, és Szénási József tanár úr felké
szítő munkájához.

* ♦ *
Dr. Antall József halálának másnapján - decem
ber 13-án - pár perces tisztelgő megemléke
zésre sorakoztak fel az iskola felső tagozatos 
tanulói. Liszt Ferenc Magyar rapszódiájának 
hangjai mellett hangzott el a rövid méltatás és 
a néma főhajtás.

* * *
Ünnepi osztályfőnöki órán vehettek részt a fel
ső tagozatos tanulók a téli szünet előtti utolsó 
tanítási napon az 5. órában. Karácsonyi muzsi
ka szólt az épületben, majd a köszöntés után 
az osztályfőnökök kiosztották az önkormányzat 
ajándékát.
Az alsó tagozatos iskolákban is meghitt kará
csonyi hangulat volt ezen a napon. Az "érzelmi 
előkészületekhez” az iskolaépületek feldíszíté
se is hozzájárult.

* * *
Fenyődísz-készítő versenyt hirdetett a diákön
kormányzat. Sok ízléses, szép "műalkotás” 
született. A díszek először kiállítási tárgyként 
szerepeltek az I. emeleti vitrinben, majd az is
kola aulájában felállított hatalmas fenyőre ke
rültek. A nyertesek csokoládé, banán, narancs 
és kiwi- "hegyeknek” örülhettek.

♦ ♦ ♦
December 17-én tartotta alakuló ülését az isko
laszék megválasztásáért felelős előkészítő bi
zottság. A megbeszélést Kuti József vezette. 
Az Előkészítő Bizottság megválasztotta tiszt
ségviselőit: Elnök: Szécsényi Istvánná, elnök 
h.: Gólya Istvánná és Kis András.

* ♦ *
Elkészült az új házirend. Az iskolavezetés el
őterjesztését kiegészítették a pedagógusok 
szakmai munkaközösségei és a diákönkor
mányzat. A házirend január folyamán kihirde
tésre kerül a tanulók körében.

♦ * ♦
Módosult a közalkalmazotti törvény, melynek 
következtében felül kellett vizsgálni a pedagó
gus és más iskolai dolgozó besorolását. E 
munka pontos elvégzéséhez segédanyagot kül
dött a Művelődési és Közoktatási Minisztérium. 
Az új besorolás az előzőnél kedvezőbb pénz
ügyi helyzetet teremt az érintetteknek.

* * *
Az I. félév január 31-ig tart. A félévi értesítések 
kiosztására február 1-én kerül sor.

( RÖVID HÍREK ~~)
Vallásos tábor volt 1993. december 26-1994. január 2-ig 
Púspökszilágyon, a katonai pihenő központban. A táboro
zást vezettek: a Tábor lelkésze, Takács Pál. Sándor Irén 
(az alapítvány képviselője) és Varga László (ÁFÉSZ elnök, 

a kuratórium elnöke)
♦ * ♦

December 29-én volt a "Vidám Téli Esték" idei második ösz- 
szejövetele. A kitűnő hangulatú összejövetelen kb. 120-an 
jelentek meg. A rendezvény következő időpontjai: 1994 ja
nuár 14. és február 4.

• * ♦

December 30-án délután tartotta meg községünk cserkész
csapata évzáró vidám szilveszteri rendezvényét a Művelő
dési Házban. A jól sikerült estnek minden kellékét felsora
koztatták: játszottak, vetélkedtek, volt tombola, tánc, stb. A 
programot Kiss Andrea és Szilágyi Zoltán rajparancsnokok 
szervezték és irányították.

* * *

Megalakult a LUNGO DROM Országos Érdekvédelmi Ci
gányszövetség helyi tagszervezete.

* * ♦

December 14-én EXPO-börze megtartására került sor a GÁ
TÉ aulájában. A rendezvényen részt vett a Sára Ferenc ál
tal vezetett népdalkor, Szilágyi Gáborné múzeumgondnok, 
Kis András Művelődési Ház vezető, és néhány általános is
kolai tanuló.

SZÉKELY ANEKDOTA

A CSODÁLATOS POFA
A mindszenti gyerek rázoltal készített apjával a csűrben. Na
gyon hideg idő volt, és ahogyan kevergették a szénát zabszal 
mával. hogy a kóst tovább tartson az állatoknak, a villanyélen 
nagyon megfázott a gyermek keze. Látta, hogy apja időnként 
belefújt a tenyerébe, hát megkérdezte:

Mit csinál, édesapáin?
- Melegítem a kezemet

Nemsokára hívta őket az anya:
- Gyertek reggelizni!
Bémentek a lakásba, de a tea nagyon forró volt. Apja kivett 
egy kanálkával, és elkezdte fújni.
- Minek fújja azt a teái, édesapám?

- Nagyon forró, hát rá fújok, hogy hamarabb hűljön meg - vála
szolta az apja.
A gyermek elgondolkozott a látottakon és hallottakon, majd 
így foglalta össze tapasztalatát:
- De csodálatos pofája vagyon kigyelmednek. édesapám, ha 
kell, meleget, ha kell, hideget ereszt ki belőle.

A Túrái Hírlap vásárlási helyei:

Nagyközségi Könyvtár. Posta. Takarék Szövetkezet. 
Póló divatáru (Piac tér). Vasútállomási Újságos Pavilon. 
Pékség (Vácszentlászlói út). Sláger ABC (Zsámboki út). 

Éliás Zoltán T.. Petőfi tér 7.
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Kiadja a Túrái Polgármesteri Hivatal 

Felelős kiadó: Tóth István polgármester 
Nytsz.:B/8HF/567/P/91.

Szerkesztőbizottság. Erdélyi Ágnes. Kálna Tibor. Köles Mihály 
Sára Mihály

Felelős szerkesztő. Kuti József
Levélcím: Polgármesteri Hivatal, 2194 Túra 

Készült: 600 példányban a RO-LA Kft. nyomda üzemében Valkőn 
Felelős vezető: Rózsavölgyi Sándor

Szedés, tördelés: Jandura István Gödöllő Éva u. 11.
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